

Translated from Russian

Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other international organizations in Geneva

No. 139

The Permanent Mission of the Russian Federation to the United Nations Office and other international organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights and has the honour to transmit herewith information from the Russian Federation in response to the joint enquiry from the special procedures of the Human Rights Council of 24 November 2021 (*Reference: AL RUS 13/2021*) concerning the dissolution of Memorial).

The Permanent Mission takes this opportunity to convey to the Office the renewed assurances of its highest consideration.

Addendum: as mentioned, 2 pages

Geneva, 19 January 2022

OHCHR Registry, 20 January 2022

Recipients: SPD

Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights
Geneva

Information from the Russian Federation in response to the joint enquiry of the special procedures of the Human Rights Council concerning the dissolution of Memorial

Reference: AL RUS 13/2021 of 24 November 2021

The Russian Federation, having examined the aforementioned enquiry, has the honour to transmit the following information.

The international historical, educational, charitable and human rights society Memorial (hereinafter Memorial International) and the Memorial Human Rights Centre, which is an interregional voluntary association, are non-profit organizations included by the Ministry of Justice of the Russian Federation in the register of non-profit organizations performing the functions of a foreign agent that are the largest recipients of funds from abroad among the entities on this list.

In accordance with the requirements of article 24 of the Non-Profit Organizations Act (Federal Act No. 7-FZ of 12 January 1996), materials published and/or distributed by non-profit organizations performing the functions of a foreign agent, including through the mass media and/or over the Internet, must be labelled accordingly. These legal requirements have been systematically ignored by Memorial International and the Memorial Centre and their leaders.

In this regard, the Department of the Federal Service for Supervision of Communications, Information Technology and Mass Media for the Central Federal Area and the Moscow City Procurator's Office imposed administrative penalties on the relevant legal entities and private individuals (since 2019, on 28 occasions, including 20 imposed on Memorial and 8 on the Memorial Centre, with the fines totalling over 6.5 million roubles).

In addition, Memorial International and the Memorial Centre provided media support to organizations whose activities are banned in the Russian Federation and to persons convicted of extremist crimes. The materials distributed were thus aimed at shaping perceptions about the permissibility of extremist activity.

In view of the above, the Office of the Procurator General of the Russian Federation filed a statement of claim with the Supreme Court of the Russian Federation for the dissolution of Memorial International and the Moscow City Procurator's Office with the Moscow City Court for the dissolution of the Memorial Centre. The grounds for the claims were the provisions of article 61 (3) (3) of the Civil Code, which states that a legal entity is to be dissolved by a court order if it carries out activities in violation of the Constitution of the Russian Federation or commits other repeated or gross violations of the law and other legal acts, and article 44 (1) of the Voluntary Associations Act (Federal Act No. 82-FZ of 19 May 1995) concerning the violation of human and civil rights and freedoms and repeated or gross violations of the Constitution, federal laws and other laws and regulations.

These claims were reviewed and upheld on 28 and 29 December 2021, respectively. The courts' decisions have not entered into force and may be appealed against within one month of their adoption.



ПОСТОЯННОЕ ПРЕДСТАВИТЕЛЬСТВО
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ПРИ ОТДЕЛЕНИИ ООН И ДРУГИХ
МЕЖДУНАРОДНЫХ ОРГАНИЗАЦИЯХ
В ЖЕНЕВЕ

PERMANENT MISSION
OF THE RUSSIAN FEDERATION
TO THE UNITED NATIONS OFFICE AND
OTHER INTERNATIONAL ORGANIZATIONS
IN GENEVA

№ 139

Постоянное представительство Российской Федерации при Отделении ООН и других международных организациях в Женеве свидетельствует свое уважение Управлению Верховного комиссара ООН по правам человека и имеет честь препроводить информацию Российской Федерации в связи с совместным запросом ряда специальных процедур Совета ООН по правам человека от 24 ноября 2021 года (*Reference: AL RUS 13/2021*) относительно ликвидации общественных организаций «Мемориал».

Постоянное представительство пользуется настоящей возможностью, чтобы возобновить Управлению уверения в своем весьма высоком уважении. *aa*

Приложение: упомянутое, на 2 лл.

Женева, 19 января 2022 года



OHCHR REGISTRY

20 JAN. 2022

Recipients :.....S.P.O.....

Enclosure

УПРАВЛЕНИЕ ВЕРХОВНОГО
КОМИССАРА ООН
ПО ПРАВАМ ЧЕЛОВЕКА

Женева

Информация Российской Федерации в связи с совместным запросом специальных процедур Совета ООН по правам человека относительно ликвидации общественных организаций «Мемориал»

Reference: AL RUS 13/2021 от 24 ноября 2021 года

Российская Федерация, изучив указанный выше запрос, имеет честь сообщить следующее.

Международное историко-просветительское, благотворительное и правозащитное общество «Мемориал» (далее – международный Мемориал) и Межрегиональная общественная организация Правозащитный Центр «Мемориал» (далее – центр Мемориал) – некоммерческие организации (НКО), включенные Министерством юстиции Российской Федерации в реестр выполняющих функции иностранного агента, которые являются крупнейшими получателями денежных средств из-за рубежа среди субъектов, включенных в данный перечень.

В соответствии с требованиями статьи 24 Федерального закона от 12 января 1996 года № 7-ФЗ «О некоммерческих организациях» материалы, издаваемые НКО, выполняющей функции иностранного агента, и (или) распространяемые ею, в том числе через средства массовой информации и (или) с использованием информационно-телекоммуникационной сети «Интернет», должны иметь соответствующую маркировку. Данные требования закона систематически игнорировались международным Мемориалом и центром Мемориал, а также их руководителями.

В этой связи по инициативе Управления Федеральной службы по надзору в сфере связи, информационных технологий и массовых коммуникаций по Центральному федеральному округу и прокуратуры города Москвы соответствующие юридические и физические лица привлекались к административной ответственности (с 2019 года 28 раз, из которых 20 – международный Мемориал и 8 – центр Мемориал, сумма штрафов составила свыше 6,5 млн рублей).

Кроме того, международный Мемориал и центр Мемориал осуществляли медийную поддержку организаций, деятельность которых запрещена в Российской Федерации, а также лиц, осужденных за совершение преступлений экстремистского характера. Распространявшиеся материалы имели таким образом направленность на формирование представлений о допустимости экстремистской деятельности.

Учитывая изложенное, Генеральной прокуратурой Российской Федерации было направлено в Верховный Суд Российской Федерации исковое заявление о ликвидации международного Мемориала, а прокуратурой города Москвы в Московский городской суд – о ликвидации центра Мемориал. Основаниями послужили положения подпункта 3 пункта 3 статьи 61 Гражданского кодекса Российской Федерации (юридическое лицо ликвидируется по решению суда в случае осуществления деятельности с нарушением Конституции Российской Федерации либо с другими неоднократными или грубыми нарушениями закона или иных правовых актов) и части 1 статьи 44 Федерального закона от 19 мая 1995 года № 82-ФЗ «Об общественных объединениях» (нарушение прав и свобод человека и гражданина, неоднократные или грубые нарушения Конституции Российской Федерации, федеральных законов или иных нормативных правовых актов).

Указанные иски были рассмотрены и удовлетворены, соответственно, 28 и 29 декабря 2021 года. Решения судов в силу не вступили и могут быть обжалованы в течение месяца со дня их принятия.